

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

19 نيسلن (ابريل) 2021 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



الاحتياطي الأجنبي الأردني بحدود 15.48 وليار دولار

عن تحديد الوزارة 12 خاماً من المعادن للاستثمار، في إطار سياسة استغلال الخامات التي تستخدم في مجالات صناعية واسعة ومتطورة. مبيّنة أنّ الوزارة تعمل على تعزيز القيمة المضافة لقطاع التعدين الاستخراجي والتحويلي الذي حقق عام 2019 عوائد بلغت حوالي 2.43 مليار دينار (3.4 مليارات دولار)، شكلت 7.7 في المئة من الناتج المحلى الإجمالي، فيما بلغت قيمة صادرات القطاع نحو 945 مليون دينار، أي بنسبة 19 في المئة من اجمالي صادرات المملكة.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرّف)

The Jordanian Foreign Reserves Amounts to About \$15.48 Billion

The data issued by the Central Bank of Jordan showed that the foreign exchange reserves increased by 6.3 percent on an annual basis, during the first quarter of this year, recording \$15.48 billion. In contrast to the year-on-year increase, the reserve recorded a decline on a quarterly basis by 2.7 percent, as it had reached at the end of last December 15.91 billion dollars.

Expenditures in the current year budget are estimated at 9.93 billion dinars (14 billion dollars), and revenues are 7.8 billion dinars, while the government estimates the expected deficit of 2.05 billion dinars, after foreign grants.

On the other hand, the Jordanian Minister of Energy and Mineral

أظهرت بيانات صادرة عن البنك المركزي الأردني، ارتفاع احتياطي النقد الأجنبي بنسبة 6.3 في المئة على أساس سنوي، وذَّلك خلال الربع الأوَّل من العام الجاري، مسجلا 15.48 مليار دولار. وفي مقابل الارتفاع على أساس سنوي، سجل الاحتياطي تراجعا على أساس فصلي بنسبة 2.7 في المئة، حيث كان قد بلغ بنهاية ديسمبر /كانون الأول الماضى 15.91 مليار دولار. وتقدّر النفقات في موازنة العام الجاري، بنحو 9.93 مليارات دينار (14 مليار دولار)، والإيرادات بـ7.8 مليارات دينار، فيما تقدّر الحكومة العجز المتوقع بحوالى 2.05 مليار دينار، بعد المنح الخارجية.

من ناحية أخرى، كشفت وزيرة الطاقة والثروة المعدنية الأردنية، هالة زواتي،

Resources, Hala Zawati, revealed that the ministry has identified 12 ores of minerals for investment, within the framework of the policy of exploiting raw materials that are used in large and sophisticated industrial fields. Indicating that the ministry is working to enhance the added value of the extractive and transformational mining sector, which achieved in 2019 revenues of about 2.43 billion dinars (3.4 billion dollars), which constituted 7.7 percent of the GDP, while the value of the sector's exports amounted to about 945 million dinars, or 19 percent of the Kingdom's total exports.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)

انخفاض السياح الوافدين للوغرب 78.5 في الوئة

وضعتها السلطات لاحتواء وباء كورونا.
وتشكّل السياحة المغربية حوالي 7 في المئة من الناتج
المحلي للمغرب، ويعمل بها أكثر من نصف مليون
شخص، بحسب وزارة السياحة، وتعتبر مصدراً رئيساً
للنقد الأجنبي إلى جانب الصادرات وتحويلات العاملين
في الخارج.

وبحسب فيدرالية المستثمرين في النقل السياحي، فإنَ أكثر من 11 ألف مركبة متوققة بسبب الركود الذي

أصاب النشاط السياحي، منبَهة من أنّ ذلك يترتب عليه فقدان فرص عمل في حال عدم التدخل بشكل مستعجل من أجل الحفاظ على العمالة وعدم تسريحها. المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرّف)

Decline in Tourist Arrivals to Morocco by 78.5%

The Directorate of Studies and Forecasts of the Moroccan Ministry of Economy and Finance revealed a decrease in the number of tourist arrivals to the country, by 78.5 percent during 2020.

According to a memorandum issued by the Directorate on the preliminary economic indicators for the year 2020, tourism in the Kingdom has been affected, despite the measures taken to mitigate the impact of the pandemic on the sector, indicating that the number of foreign tourists decreased by 92 percent, and the number of expatriate Moroccans living abroad decreased by 59 percent.

It also disclosed that the tourism sector has been severely affected by the repercussions of the health crisis and the measures taken كشفت مديرية الدراسات والتوقعات، بوزارة الاقتصاد والمالية المغربية، المغرب عن انخفاض عدد السياح الوافدين إلى البلاد، بنسبة 78,5 في المئة خلال عام 2020.

ووفقاً لمذكرة صادرة عن المديرية حول المؤشرات الاقتصادية الأولية لعام 2020، فقد تضررت السياحة في المملكة، رغم التدابير المتخذة للتخفيف من تأثير الجائحة على القطاع، مبيئة أنّ عدد السياح الأجانب

انخفض بنسبة 92 في المئة، وتراجع عدد المغاربة الوافدين المقيمين في الخارج بنسبة 59 في المئة.

مفصحة عن تأثّر قطاع السياحة بشدة بتداعيات الأزمة الصحية والإجراءات التي

by the authorities to contain the Corona epidemic.

The Moroccan tourism accounts for about 7 percent of Morocco's GDP, and more than half a million people work in it, according to the Ministry of Tourism, it is also considered a major source of foreign exchange, as well as exports and remittances from workers abroad.

According to the Federation of Investors in Tourism Transport, more than 11,000 vehicles have been parked due to the recession that affected the tourism activity, warning that this would result in the loss of job opportunities in the event that no urgent intervention is made in order to preserve employment and not be laid off.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)

سلطنة عوان تبدأ تطبيق ضريبة القيوة الوضافة

بدأت سلطنة عمان بتطبيق ضريبة القيمة المضافة بعد دخول القانون حيز التنفيذ حيث ستطبق الضريبة على معظم السلع والخدمات بالإضافة إلى السلع المستوردة إلى السلطنة، مع بعض الاستثناءات المحددة في القانون. وقامت الحكومة بتوسيع قائمة السلع الخاضعة لضريبة القيمة المضافة بمعدل الصغر في المئة من 93 سلعة غذائية أماسية إلى 488 سلعة غذائية وذلك ضمن حزمة مبادرات الحماية الاجتماعية التي أقرها السلطان هيثم مبادرات الحماية الاجتماعية التي أقرها السلطان هيثم

. بن طارق.

وتتمثل السلع الغذائية الخاضعة للمعدل الصغري لضريبة القيمة المضافة في الخضروات والفواكه والبقوليات والحبوب والتمر والتوابل والزيوت والأسماك واللحوم الحمراء والدواجن إضافة إلى الألبان والأجبان والشاى والبن والسكر والملح والعصائر



وتعتبر ضريبة القيمة المضافة ضريبة "غير مباشرة" يتحمل قيمتها المستهلك النهائي في حين يقوم المورّد (الخاضع للضريبة) باحتساب وتحصيل الضريبة وتسديدها إلى جهاز الضرائب، كما تعتبر ضريبة على الاستهلاك ستطبق في السلطنة بمعدل أساسي قدره 5

غير المضاف إليها سكر أو مواد تحلية.

تجدر الإشارة إلى أنّه تمّ إصدار التشريعات المُتعلقة

بالضريبة وتشغيل نظام الحاسب الآلي لضريبة القيمة المُضافة والربط الإلكتروني مع الجهات المعنية بالتطبيق، وتعزيز الكادر البشري بجهاز الضرائب وتدريبه بما يتناسب مع منطلبات تطبيق الضريبة.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

Oman Begins Implementing the Value-added Tax

The Sultanate of Oman began applying the value-added tax after the law came into effect, as the tax will be applied to most goods and services in addition to goods imported into the Sultanate, with some exceptions specified in the law.

The government has expanded the list of goods subject to value-added tax at a rate of zero percent from 93 basic food commodities to 488 food commodities, as part of the social protection initiatives approved by Sultan Haitham bin Tarik. Food commodities subject to zero value-added tax are vegetables, fruits, legumes, grains, dates, spices, oils, fish, red meat and poultry, in addition to dairy, cheese, tea, coffee, sugar, salt, and juices without added sugar or sweeteners.

The value-added tax is an "indirect" tax whose value is borne by the final consumer, while the supplier (taxable) calculates and collects the tax and pays it to the tax authority. It is also considered a tax on consumption that will be applied in the Sultanate at a basic rate of 5 percent.

It should be noted that legislation related to tax has been promulgated, operating the computer system for value-added tax, electronic linking with the authorities concerned with implementation, and strengthening and training human cadres in the tax authority in line with the requirements of tax implementation.

Source (London-based Al-Arab Newspaper, Edited)



تراجع فائض الهيزان التجارى الكويتى

19.54 مليار دينار (65 مليار دولار) في العام السابق له.

أما بالنسبة للواردات السلعية، فأظهرت البيانات انخفاضها بنسبة 16.5 في المئة على أساس سنوي إلى 8.49 مليارات دينار (28.2 مليار دولار)، مقارنة مع 10.1 مليار دينار (33.6 مليار دولار) بالعام السابق.

وتعيش الكويت إحدى أسوأ أزماتها الاقتصادية، بسبب تأثيرات فيروس كورونا وانخفاض أسعار النفط المصدر الرئيس لأكثر من 90 في المئة من الإيرادات الحكومية.

المصدر (وكالة الأناضول، بتصرّف)

Drop of the Surplus of the Kuwaiti Trade Balance

The data issued by the Kuwaiti Central Administration for Statistics (governmental) showed a decline in the trade balance surplus (the difference between exports and imports) for the State of Kuwait, by 59.5 percent on an annual basis during the past year 2020, amid unprecedented repercussions on the Kuwaiti economy due to the Corona pandemic and the drop in oil prices.

According to the data, the trade surplus decreased to 3.79 billion dinars (12.6 billion dollars) in 2020, compared to 9.37 billion dinars (31.16 billion dollars) in 2019. The value of Kuwait's exports decreased by 37.1 percent to 12.28 billion

أظهرت بيانات صادرة عن الإدارة المركزية للإحصاء الكويتية (حكومية) تراجع فائض الميزان التجاري (الفرق بين الصادرات والواردات) لدولة الكويت، بنسبة 59.5 في المئة على أساس سنوي خلال العام المنصرم 2020، وسط تداعيات غير مسبوقة على الاقتصاد الكويتي بسبب جائحة كورونا وانخفاض أسعار النفط.

ووفقا للبيانات فقد انخفض الفائض التجاري إلى 3.79 مليارات دينار (12.6 مليار دولار) مليار دولار) في 2020، مقابل 9.37 مليارات دينار (31.16 مليار دولار) في 2019. وانخفضت قيمة صادرات الكويت بنسبة 37.1 في المئة إلى 12.28 مليار ديلار) خلال العام الماضي، مقابل

dinars (40.8 billion dollars) during the past year, compared to 19.54 billion dinars (65 billion dollars) in the previous year.

As for merchandise imports, the data showed a decline of 16.5 percent on an annual basis to 8.49 billion dinars (28.2 billion dollars), compared with 10.1 billion dinars (33.6 billion dollars) the previous year.

Kuwait is experiencing one of its worst economic crises, due to the effects of the Coronavirus and the drop in oil prices, the main source of more than 90 percent of government revenues.

Source (Anadolu Agency, Edited)



ارتفاع الصادرات الوصرية غير البترولية 6 في الهئة

أقساط قد تستغرق عدة سنوات، الأمر الذي يسهم في توفير السيولة النقدية لتمكين الشركات المصدرة من الوفاء بالتزاماتها تجاه عملائها والحفاظ على العمالة. وساهمت هذه الاجراءات، في تحقيق انخفاض في عجز الميزان التجاري بنسبة 1 في المئة، حيث بلغت قيمة العجز 9 مليار و 552 مليون دولار مقابل 9 مليار و 685 مليون دولار خلال الفترة ذاتها من العام الماضي. واستحوذت أسواق 5 دول على 30.6 في المئة من إجمالي الصادرات المصرية، منها: الولايات المتحدة الأمريكية بقيمة 498 مليون دولار، والمملكة العربية السعودية بقيمة 456 مليون دولار،

المصدر (موقع اليوم السابع المصري، بتصرّف)

Egyptian non-oil Exports Increases by 6%

The Egyptian non-oil exports witnessed a remarkable increase of 6 percent during the first quarter of the current 2021 year, reaching 7 billion and 438 million dollars, compared to about 6 billion and 990 million dollars during the same period in 2020. The government, represented by the Ministry of Industry and Trade, succeeded in supporting the production and export sectors during the Corona crisis with more than 24 billion pounds, which contributed to the continued rotation of the wheel of production, preservation of export markets, and the provision of the necessary liquidity to meet the needs of the productive sector. The government also launched during the Coronavirus crisis, an immediate payment initiative that allows 85 percent of the total value of dues to be paid immediately, instead of paying them in installments that may take several

شهدت الصادرات المصرية غير البترولية زيادة ملحوظة بنسبة 6 في المئة، خلال الربع الأول من العام 2021 الحالي، حيث بلغت 7 مليار و 438 مليون دولار مقارنة بنحو 6 مليار و 990 مليون دولار خلال الفترة ذاتها من عام 2020.

ونجحت الحكومة، ممثلة في وزارة الصناعة والتجارة، في مساندة القطاعات الإنتاجية والتصديرية خلال أزمة كورونا بأكثر من 24 مليار جنيه، الأمر الذي ساهم في استمرار دوران عجلة الإنتاج والحفاظ على الأسواق التصديرية، وتوفير السيولة اللازمة لتلبية احتياجات القطاع الإنتاجي. كما أطلقت الحكومة، خلال أزمة فيروس كورونا مبادرة السداد الفوري وتتيح سداد نسبة 85 في المئة من إجمالي قيمة المستحقات فوراً، بدلاً من سدادها على

years, which contributes to providing cash to enable the exporting companies to fulfill their obligations towards their customers and maintain employment. These measures contributed to achieving a decrease in the trade balance deficit by 1 percent, as the value of the deficit reached 9 billion and 552 million dollars compared to 9 billion and 685 million dollars during the same period of last year.

The markets of 5 countries accounted for 30.6 percent of the total Egyptian exports, including: The United States of America with a value of 498 million dollars, Saudi Arabia with a value of 456 million dollars, Italy with 447 million dollars, and Malta with 375 million dollars.

Source (Youm7 Website, Edited)